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VÁNOCE,  VÁNOCE PŘICHÁZEJÍ 

Letos připadl počátek adventu na neděli prv-
ního prosince. Na nazdobených věncích a svíc-
nech jsme v poklidné atmosféře předvánoč-
ního času rozsvítili první svíci. Ve zmíněnou 
neděli jsme rovněž spolu s dětmi z mateřské 
školy slavnostně rozsvítili vánoční strom na 
návsi, který věnovala rodina Kochánkova. Z 
jeho světélek se budeme moci radovat až do 
počátku měsíce ledna. Všem, kteří se podíleli 
na přípravě oslavy zahájení adventu, moc dě-
kujeme. 
V tento sváteční den jsme rovněž mohli navští-
vit adventní koncert MO Bandu (Band Mar-
ka Ondráčka) v rekreační chatě Stará škola ve 
Zbytkách.  Místnost bývalé jednotřídky byla 
zaplněna tak, že bylo nutné přidat ještě jednu 
židli  směrem k hudebníkům.  Včetně hudeb-
níků se v místnosti nacházelo 81 lidí. (Jako 
zajímavost je nutné podotknout, že za první 
republiky navštěvovalo tuto třídu dokonce i  
75 žáčků, což si v současné době dokáže před-
stavit jen málo kdo z nás.)
Venku panovalo sychravé počasí. Teplo v pro-
storách bývalé školy bylo stejně příjemné jako 

bezprostřední kontakt hudebníků s obecen-
stvem. Koncert proběhl pod patronací ÚM Zá-
sada.  Průvodním slovem o svátcích vánočních 
provázel zpívající pastor Roman Hampacher. 
Paní starostku zastoupil Pavel Bis. Vlastním 
pořadem MO Bandu provázel sám MUDr. 
Marek Ondráček. Zpěvem provázel skupinu 
hostující zpěvák p. Kraus, k němuž se občas 
přidalo i publikum. V programu zazněly vá-
noční skladby, koledy i skladby klasické. Svým 
vystoupením mnohé zajisté potěšil houslový 
mistr Arnold Smrtka,  v současné době člen 
skupiny. 
V podvečer 3. prosince děti navštívila Barbor-
ka. Pokud se jí děti nedočkaly a usnuly, ráno 
je čekala na okně nadílka v punčoše. V pod-
večer 5. prosince bylo možné potkat Mikuláše 
se svojí družinou. Mnoho dítek slibovalo, jak 
budou hodné. Věřme tomu, že na své sliby bu-
dou pamatovat a na čerty si vzpomenou ihned, 
jak budou mít potřebu zazlobit. Jak to v po-
hádkách bývá, kdykoliv v roce si může čert pro 
hříšníka přiletět. Je tedy pravdou, že v mnoha 
případech by bylo čertů a pekla zapotřebí  i v 
případě dospělých.
Postupně jsme každou následující neděli zapá-
lili i zbylé svíčky na adventním věnci. Čas Vá-
noc se přiblížil. Jsou to právě zmíněné Váno-
ce, které považujeme za nejkrásnější svátky v 
roce. Dotvářejí je setkávání s rodinou a přáteli 

či dodržování starých zvyků a obyčejů. Těžko 
si lze představit Vánoce bez pěkně ozdobeného 
stromečku, vánoční výzdoby, svícnů či věnců. 
Plamínky hořících svíček na svícnech umoc-
ňují teplo domova a vánoční pohodu. A oproti 
tomu se venku krajina zachumlala pod bílou 
peřinu a spí zimním spánkem.
Především o Vánocích září dětské oči štěstím. 
Po celý Štědrý den se těší na čas, kdy po večeři 
budou moci sedět u ozdobeného stromečku, 
rozbalovat dárky a těšit se ze svých splněných 
přání a snů. Je krásné být obdarován, ale rov-
něž i potěšit své blízké. Mnoho dospělých se s 
vánoční náladou vrací do časů svého dětství. 
Vůně cukroví, vanilky, skořice i citrusů je pro 
mnohé nezapomenutelná.
Kolik lidí si v období konce roku přeje, aby at-
mosféra pokoje a vstřícnosti, pohody, lásky a 
klidu trvala stále. Nejlépe po celý rok.  I když 
mají svátky kouzelnou moc, nedokáží zabránit 
násilí, konfl iktům a neštěstí.  To vše je se svát-
ky neslučitelné, ale přesto se to děje. Na naší 
modré planetě všude nevládne mír a pohoda, 
která by měla být spojená (nejen) se svátky po 
celém světě. Mezilidské vztahy a lidský život se 
nemusí podobat otevřenému bojišti. Všichni 
po celém světě by měli mít možnost v poklidu 
prožít rozprostření se krásna Vánoc. 
Přejeme Vám, aby takové Vánoce netrvaly 
pouze pár vánočních dnů, ale po celý rok 2014. 
Přejeme, ať Vás v tomto roce provází přede-
vším zdraví a štěstí.

Foto sloupec vlevo a uprostřed: Rozsvícení 
vánočního stromku. Děti z MŠ. Foto sloupec 

vpravo: Adventní koncert MO Band.

Půlnoční mše v kapli sv. ProkopaPůlnoční mše v kapli sv. Prokopa
24.12.2013 od 20:00 hodin24.12.2013 od 20:00 hodin
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Narozený občánek
Hodboď Martin ze Zásady č.p. 233

Martínkovi přejeme jen to nejkrásnější po celé 
cestě životem. Především hodně zdraví, štěstí, 
lásky a spokojenosti. 

Jubilující spoluobčané
Konopková Jaroslava ze Zásady č.p. 324 (83)
Lhota Radim ze Zásady č.p. 250 (75)
Šída Jiří ze Zásady č.p. 97 (90)
Pavlatová Jaroslava ze Zásady č.p. (82)
Koldinská Olga ze Zásady č.p. 31 (82)
Jandejsková Iva ze Zásady č.p. 112 (81)
Lhota Bohumil ze Zásady č.p. 311 (75)
Beldová Slavěna ze Zásady č.p. 140 (90)
Šída Oto ze Zásady č.p. 81 (84)
Kozlovská Jarmila ze Zásady č.p. 286 (83)
Bohdalová Hana ze Zásady č.p. 309 (81)
Hušek Mirko ze Zásady č.p. 153 (80)
Hetzendorf Josef ze Zásady č.p. 321 (80)

Všem jubilujícím spoluobčanům srdečně gra-
tulujeme a do dalších let přejeme především 
hodně zdraví, štěstí a spokojenosti.

ORDINACE LÉKAŘŮ 
O SVÁTCÍCH
MUDr. Jiří  Hruška: 27.12. (jeden den), 
30.12. a  31.12.2013 (dva dny)

MUDr. Jana  Hniličková:
23.12.2013 – běžný provoz
27.12.2013 - dovolená
30.12. a 31.12.2013: 
7:00 – 12:00 Velké Hamry

Akutní případy ošetří: 
MUDr. Kotowská, Železný Brod. 
Ordinační hodiny: 
8:00 – 11:00. Tel.: 483 389 153
MUDr. Michalík, Tanvald. 
Ordinační hodiny: 
8:00 – 10:00. Tel.: 483 395 193

MUDr. Dagmar Nowá
Akutní neodkladné bolestivé případy ošetříme 
v 10:00 hodin.
Dovolená – 27., 30. a 31.12.2013.  

Vítání občánků
V říjnu 2013 byli přivítáni paní starostkou jedni z nejmladších občánků naší obce. Dětičky

ze školky zazpívaly pyšným rodičům a jejich ratolestem. Zajisté svým vystoupením podtrhly

slavnostní okamžik vítání občánků. Za pečlivě připravený kulturní program dětem moc děkujeme.

Přivítaní občánci (zleva): 

Adam Trýb, Zásada č.p. 211, Jiří Machula ze Zásady č.p. 398, Tomáš Červenka

ze Zásady č.p. 312, Jan Krupka ze Zásady č.p. 298, Ladislav Matoušek ze Zásady č.p. 208.

Všem přivítaným občánkům přejeme zdraví, štěstí, lásku, spokojenost a pohodu po celé cestě 

životem.

Barevný podzim očima dětí ze školky
Letošní podzim nás přivítal nejen nabídkou 

barevných listů, které děti tak rády při vy-

cházkách sbíraly, ale občas i větrným poča-

sím, kdy se dařilo pouštět draky. Děti s ne-

vyčerpatelnou energií radostně „poletovaly“ 

po pláních za drakem, a my dospělí jsme se 

díky nim mohli na chvíli vrátit do dětství.

V posledních zářijových dnech jsme v naší 

mateřské škole přivítali veselou a profesi-

onálně ztvárněnou pohádku O pejskovi a

 

kočičce, která děti doslova nadchla. Na toto 

představení jsme pozvali i kamarády z první 

třídy základní školy.

25. září jsme se vydali na výlet do Liberce, 

starší děti navštívily ekologické centrum Di-

vizna. Aktivně se zapojily do výukového pro-

gramu „Vodníkovy hádanky“. Mladší děti se 

byly podívat na zvířátka v ZOO. Přálo nám 

počasí a akce se vydařila. 

(Foto, zleva: Beseda s p.Bohdalem, v ZOO)
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Barevný podzim očima dětí ze školky – pokračování ze strany 2 

Dalším zážitkem byla návštěva divadla v Že-

lezném Brodě dne 8.10. Pohádka měla název: 

„ Když jde kůzle otevřít“.

Začátkem října jsme s dětmi odjeli do Detoi 

v Jiřetíně pod Bukovou, kde byl pro nás při-

praven velmi kvalitní program. Děti soutěžily 

– měly za úkol vyrobit dřevěnou hračku po-

dle své fantazie. Nejzdařilejší „dílka“ byla od-

bornou porotou oceněna. Za naší mateřskou 

školu se nejlépe umístil Matěj Horna se svým 

zdařilým letadélkem. Při naší návštěvě byla v 

továrně přítomna i televize Prima, a tak se naši 

malí návštěvníci stali na okamžik mediálními 

hvězdičkami.

 Děti měly možnost prohlédnout si stroje a 

proniknout do tajů výroby malého kamará-

da krtečka. Seznámily se s celým výrobním 

postupem od začátku, kdy se vybírá kvalitní 

dřevo, až po fi nální výrobek, kdy zručné ma-

lířky udělaly tu poslední „tečku“ na krtečkově 

tváři. Exkurzi do továrny dětem zprostředko-

vala naše paní starostka. Celou akci částečně 

sponzorovala a za to všechno jí patří naše po-

děkování.

Další již tradiční akcí bylo vítání maličkých 

spoluobčánků. Děti zpívaly, recitovaly a slav-

nostně spoluobčánky přivítaly. Příjemným 

zpestřením a doplněním našeho vzdělávacího 

plánu byla beseda s panem Bohdalem, mysliv-

cem, který dětem prostřednictvím svých foto-

grafi í, zážitků a znalostí předal mnoho užiteč-

ných informací o životě zvířátek v zimě.

A protože podzim byl z hlediska počasí přívě-

tivý, mohli jsme připravit pro děti turistickou 

vycházku se stopovanou, kterou si všichni uži-

li. V cíli na nejmladší děti čekalo překvapení. 

Za skálou byli schovaní starší kamarádi v mas-

kách lesních zvířátek.

V listopadu nás pozvala paní ředitelka ze zá-

kladní školy na autorské předčítání pana spi-

sovatele Holana. Děti se při této příležitosti 

setkaly se svými staršími kamarády a byly se 

podívat v první třídě.

Nyní se děti radují z přicházející zimy, která se 

ujímá své vlády. Mikuláše, čertů a andílků se 

bály jenom maličko, vždyť jsou přece všichni 

tak hodní.

To, že Vánoce už jsou opravdu za dveřmi, při-

pomínají krásné vánoční dekorace, vyrobené 

na tématické dílně v naší mateřské škole.

Tak ať jsou ty letošní Vánoce šťastné a veselé!

Bc. Šárka Šípošová 

Foto vlevo: MŠ v Detoe. 

Foto vpravo: Vítání občánků.

Aktuality ze základní školy 
Přírodou krok za krokem
Ve čtvrtek 19. 9. 2013 navštívili 2.třídu pan 

Bohdal s paní Šikolovou, aby dětem poutavým 

způsobem vyprávěli o přírodě a její ochraně, o 

myslivosti. Zajímavé a velice poučné vyprávě-

ní bylo doplněno obrázkovou prezentací pře-

vážně z okolí Zásady. Žáci tak mohli vidět jak 

květenu v okolí školy, tak především živočichy, 

ale i houby známé i méně známé.

Děti měly na oba besedující všetečné otázky 

a ti jim ochotně na dotazy odpovídali. Bese-

da byla ještě doplněna o velmi zajímavé knihy. 

Jako pozornost za odměnu děti dostaly slad-

kost a jako učební pomůcku obrázky z prezen-

tace. Žáci 2. třídy  spolu s třídní učitelkou tou-

to cestou děkují oběma za pěkné odpoledne.

Iva Landová, třídní učitelka 2. třídy

Učíme se s Ajaxem
Na 20. 9. 2013 se všichni druháci moc těšili. 

Začínal jim celoroční projekt UČÍME SE S 

AJAXEM, který je pod záštitou policie ČR. Jde 

o projekt, ve kterém žáci hravou formou plní 

úkoly, které jim zadává policejní pejsek Ajax. 

Jedná se  o preventivní program patologických 

jevů (jako je šikana, krádeže, setkání s cizí oso-

bou). Mezi žáky zavítala paní D. Sochorová 

(na fotografi i) z oddělení Policie ČR v Jablon-

ci n. N.  Přivezla dětem učebnice pro výuku a 

drobné dárky. Po úvodu byly děti seznámeny 

s  příběhem, který měly pomoci vyřešit a po-

radit, jak se mají v určitých situacích zachovat.  

Za odměnu si ještě děti mohly vlézt do policej-

ního auta a dokonce se v něm vyfotit.

 Celoroční plnění úkolů bude kontrolová-

no přímo policií ČR. Na závěr projektu bude  

úspěšné plnění úkolů vyhodnoceno a odmě-

něno. 

Iva Landová, třídní učitelka 2. třídy  

Loutkové divadlo ve škole
V pátek 11.října se konalo v naší škole diva-

delní představení známého loutkového divadla 

Kozlík z Hradce Králové. Pohádka s názvem O 

pyšné čarodějnici nás všechny nadchla. Nád-

herné loutky, kulisy i krásné písničky vypo-

věděly o vysoké úrovni představení a celého 

divadla. Myslím, že všechny děti z prvního 

stupně byly  tímto představením potěšeny. Po 

skončení pohádky si děti mohly půjčit loutky. 

Představení vedly dvě loutkoherečky, které 

svým vystupováním a uměním všechny divá-

ky zaujaly.

  Mgr. Zuzana Hradecká
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Veletrh vzdělávání EDUCA
Ve čtvrtek 17. října navštívili žáci 8. a 9. třídy 

veletrh vzdělávání EDUCA, který se opět ko-

nal v Tipsport aréně v Liberci. Žáci se moh-

li seznámit s nabídkou studijních a učebních 

oborů mnoha středních škol a učilišť nejen z 

Libereckého kraje. Osmáci o svém budoucím 

studiu teprve přemýšlejí, ale deváťáci musí už 

za pár měsíců vyplňovat k dalšímu studiu při-

hlášky. Věříme, že tato akce, kterou škola za-

jistila, přispěje žákům k dobré volbě studia a 

vhodnému výběru povolání.

Mgr. Jana Báčová

Geologická exkurze žáků 8. třídy do 

druhohor a třetihor
V pondělí 21. října se žáci 8. třídy vydali po 

stopách geologického vývoje našeho regionu. 

Nemuseĺi jet daleko. Druhohory a třetiho-

ry máme na dosah v oblasti Kozákova. Již po 

čtvrté nás provázel a odborný výklad zajistil 

pan Ivan Matějček, geolog z Geoparku Český 

ráj, kterého si osmáci oblíbili a na geologické 

akce s ním jezdí velmi rádi.

Naše cesta začala v Mírové pod Kozákovem 

- Vesci, kam jsme dojeli autobusem ze Želez-

ného Brodu. Pak už jsme šli Proskalím do Mě-

síčního údolí, což je druhohorní pískovcový 

fenomén ovlivněný Lužickou poruchou. Vyšli 

jsme na tzv. Lužický zlom, tedy do třetihor. Po 

cestě jsme sledovali typické rozdíly mezi dru-

hohorami a třetihorami i v rostlinné říši. Po 

výstupu na vrchol Kozákova, svačině a pouště-

ní draka jsme si povídali o sopečné činnosti a 

zkoumali její pozůstatky.

Pak už jsme po jednom z bývalých lávových 

proudů sestoupili do obce Smrčí, kde začala 

pro objevitele a nadšené geology nejzajímavěj-

ší část. V bývalém, nyní již opuštěném lomu 

jsme hledali olivíny. Mnozí měli s sebou kla-

dívka a rychle byli vtaženi do „zlaté horečky.“

Obtěžkáni drahými kovy jsme pak již sešli do 

Železného Brodu a spokojeni odjeli autobu-

sem do svých domovů.

Mgr. Jana Báčová, třídní učitelka 8. třídy

Zelený den
Ve dnech 31. 10. a 1. 11. 2013 proběhla celo-

školní akce s názvem Zelený den. Hlavním 

cílem byla výsadba stromů, které škola získala 

v rámci projektu ve spolupráci se společností 

Čmelák – Společností přátel přírody o. s. zdar-

ma.

Součástí projektu bylo také sokolnické před-

stavení, seznámení s činností solárního do-

mečku nebo různé třídní aktivity zaměřené na 

stromy a přírodu.

Krásný den začal výstupem sokolníka v tělo-

cvičně školy pana Jana Brože, který za námi 

přijel až z jižních Čech. Pozorovali jsme dravé 

ptáky, některé i v letu. Viděli jsme třeba výra 

velkého, poštolku obecnou, káni harrisovu, 

sovu pálenou nebo krkavce.

V půl desáté se kluci ze sedmé, osmé a devá-

té třídy přesunuli na pozemek školy. Dostali 

rýče nebo lopaty a začali vykopávat jámy pro 

stromky. Dívky z osmé a deváté vyráběly na 

počítači informativní cedulky pro stromky a 

pak se také zapojily do sázení. Po představení 

k nám přišli žáci z prvního stupně a pozorně se 

dívali na biologa z liberecké organizace Čme-

lák, od které stromy máme. Předvedl nám, jak 

se strom sází, jak máme stromy správně zasy-

pat a obalit, aby je neokousala žádná srnka ani 

jelen.

Kromě sázení stromů jsme měli i další akti-

vity. Žáci z šesté třídy si pohráli se solárním 

domkem. Páťáci se vydali do lesa a vrátili se 

s množstvím přírodních surovin. Čtvrtá třída 

trhala plevel mezi keři, které jsou před školou. 

Třetí třída byla v lese a prohlížela si stromy, 

které potom i kreslila. Druháci pomáhali sázet 

stromky a v prvňáci si četli pověsti o stromech. 

Všichni pozorně naslouchali, aby se dozvěděli, 

jak to skončí.

Prvního listopadu jsme pokračovali sázením 

dalších stromků a rostlin, ale nejen tím. V prv-

ní třídě tentokrát jen neposlouchali. Kreslili 

nejen stromy, ale i bubáky. Druháci si povídali 

o krásných stromech, třeťáci se dali do kresle-

ní dravců a čtvrťáci vyráběli postavičky z listí. 

Pátá třída si z rostlin, které nasbírali včera v 

lese, vytvořila pestré koláže. Šestá rozměřovala 

místa pro další stromky a také je sázela. Sed-

máci, osmáci a deváťáci už byli zkušení, tak 

ostatním pomáhali.Oba dny se vydařily. Poča-

sí nám přálo a za námi je vidět velký kus prá-

ce. Věříme, že se naším stromům bude dařit a 

okolí školy tak bude zase o něco hezčí.

Na webových stránkách školy v sekci projekty 

se můžete podívat na prezentaci z této akce.

Karolína Brabcová, žákyně 8. třídy

Návštěva Městské knihovny 

v Jablonci nad Nisou
V pondělí 9. 12. jsem jela se 3. třídou naší ško-

ly do Jablonce nad Nisou na objednanou akci 

do městské knihovny. Děti se velmi dobře ori-

entovaly v této knihovně, protože zde byly se 

mnou již v loňském školním roce. Pracovnice 

knihovny, paní Krajzingrová, připravila pro 

děti poutavé vypravování o adventu, vánoč-

ních zvycích a  Vánocích dříve a dnes. Vybrané 

ukázky z knih byly velmi poutavé a děti zau-

jaly. Na závěr besedy dostaly všechny děti dá-

rek, z kterého měly  radost. Pak měli všichni 

možnost projít dětské oddělení a prohlédnout 

si knihy a alespoň na  chvíli se do knih začíst. 

Další pěkně strávený čas  nás čekal při  promí-

tání  pohádky v kinosálu městské knihovny a 

na konec otočné hlediště, které má pouze kino-

sál v Jablonci nad Nisou. Po návštěvě knihov-

ny se děti těšily do města, kde nakoupily dár-

ky nebo se jen prošly po různých obchodech. 

Před odjezdem autobusu jsme společně přešli  

městem, naučili jsme se názvy ulic i náměstí.  

Doufám, že děti byly s touto akcí spokojeny a 

všechny děti chválím za vzorné chování v au-

tobusu, ve městě i v knihovně. Přála bych si, 

aby děti alespoň někdy s chutí četly knihu a 

našly v ní to krásné, co kniha skrývá.

Mgr. Zuzana Hradecká

Dílničky
Dne 26.11. se v základní škole konaly vánoč-

ní dílničky. Mohli jsme si zde vyrobit vánoční 

dekorace z keramické hlíny, bavlny, vosku či 

papíru. V jídelně bylo připraveno občerstvení. 

Ve škole panovala vánoční nálada a celá akce 

se velice povedla.

Bára Hušková, žákyně 9. třídy 

Více informací o dění ve škole si můžete 

přečíst na webových stránkách školy

www.mzszasada.cz.

Občasní návštěvníci
našich zahrad
a záhonků ve Zbytkách
Na teritoriu Zásada - Zbytky jsme v 

letošním roce mohli vidět zvěř. Nejčastěji  

srny a srnce. Bylo je vidět i ve dne mezi 

domy, jak si pochutnávají i na poupatech 

růží, dušiček či  na sazenicích jahod.  Při 

vyrušení se rychle dokázali vzdálit ladnými 

elegantními skoky  i přes silnici.

Mimo běžných ptáků a menších dravců 

zahlédneme například i káňata (mimo 

myší občas slupnou i slepičku). Dále zajíce, 

jejichž čas přijde na jaře, kdy se pletou 

do řemesla především sadařům. Zhruba 

třicetihlavé stádo mufl onů občas proběh-

ne kolem záhonů. Jsou schopni porazit i 

slabší plot a nakypřit záhonky. Krásní jsou 

především samci s mohutným parožím a 

horou pravých svalů.  K nemalé radosti 

majitelů se občas do jejich domku přistě-

huje i nezvaný host v podobě kuny. Někdy 

si na naše slepičky brousí své zoubky i 

lišky. Před 30 – 40 lety byli běžně k vidění 

i koroptve a bažanti. V současné době se 

moc k obydlím ve Zbytkách nepřibližují. 

Většina zvířat nemá k fotografům důvě-

ru, především aby počkala, až si fotograf 

všechno připraví a zmáčkne spoušť. Lze 

pochválit dva srnce, kteří pózovali zhruba 

150 metrů pod chatou Stará škola.  Jelikož 

jsou některé druhy zvířat hodně citlivé, 

můžeme dle jejich výskytu usoudit, že zde 

máme poměrně dobré životní prostředí.

Milan Hübner  
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Vzpomínky na podzim --------------------------------------------------------
Odkud se vzaly barvy podzimu?

  Při podzimních vycházkách za jasného dne 

můžeme obdivovat pestrost barev v přírodě. 

Především u stromů a keřů. Vidíme krásné 

přírodní barvy od různých odstínů zeleně, po 

teplé barvy žluté, oranžové, červené a hnědé 

včetně jejich kombinací. To je pastva pro oči! 

Pro romantiky, malíře a fotografy pravý čas na 

výlety do přírody.

     Proč se to listí tak zajímavě vybarvuje? Před-

tím bylo skoro všechno zelené. Kde se ty barvy 

vzaly? Ty barvy tam byly, ale právě díky zele-

né barvě chlorofylu jsme je nemohli vidět. Na 

podzim se chlorofyl rozkládá, barevné složky 

jsou odolnější a stanou se viditelnými.  Žlutá 

a oranžová je tvořena karotenoidy, červená  

je tvořena antokyany a hnědá tříslovinami.  

Přitom vše obsahovaly listy již dříve. Tolik ze 

stručnosti vědátorů. Ale stejně je ta příroda 

krásná i bez vědy. 

Milan Hübner

(Foto: Pohled z Jenčkova kopce na část Zásady.) 

Památka zesnulých  
Dušičky na hřbitově v naší Zásadě probíhaly 

vlastně celý den. Lidé průběžně přicházeli ke 

svým hrobům a vzpomínali na své blízké ze-

snulé . Hroby byly ozdobeny květinami, nej-

častěji chryzantémami (dušičkami ) a plápola-

jícími svíčkami. Památku zesnulých provázelo 

plačtivé počasí. I ze strany počasí byl tento den 

dušičkový, bylo sychravo a občas se na zemi 

snášel slabý déšt.  

Od 16.00 hodin až do setmění zahrála k pod-

tržení důstojnosti dne památky zesnulých de-

chová kapela

Stylově působila  i nasvícená kaple sv. Prokopa. 

Po setmění se hřbitov rozzářil světélky plápo-

lajících svíček. Atmosféra druhého listopado-

vého dne nabádala k rozjímání. 

Milan Hübner

(Foto: Podvečer deštivých Dušiček) 

Zásadský fotbal ----------------------------------------------------------------
Mikrožáci a Minižáci 2013 Zásada  

Letošní podzimní část fotbalových turnajů a 

tréninků jsme zahájili 6.9.2013 na zásadském 

fotbalovém hřišti. Jako každý rok jsme pořá-

dali s novým školním rokem nábor nových 

chlapců a dívek do fotbalového oddílu.

Na první trénink dorazili Jan Krupka, Martin 

Tiler a postupem času se zapojil i Marek Ti-

ler a Jan Princ, kteří  ale zatím nehráli žádný 

turnaj. S tímto počtem nových hráčů jsme se 

mohli přihlásit do turnajů pro ročník 2007. 

Zde jsme se začali zúčastňovat turnajů pro 

tyto ročníky kde pravidelně hráli Jan Krupka, 

Martin Tiler a Lukáš Fišer. Abychom mohli ale 

turnaje hrát, spojili jsme síly s oddílem FK Vel-

ké Hamry kde měli také tří děti ročníku 2007. 

V podzimní části jsme odehráli tři z pěti tur-

najů, kde jsme obsadili jednou poslední místo, 

jednou jsme turnaj vyhráli a jednou obsadili 

čtvrté místo z celkového počtu deseti mužstev 

na každém turnaji.

U staršího ročníků 2003 a mladší jsme absol-

vovali celkem 7 turnajů z devíti. Čtyřikrát jsme 

obsadili čtvrté místo, dvakrát vyhráli a jednou 

obsadili místo poslední. Po podzimní části 

turnajů jsme průběžně na třetím místě ze se-

dmnácti přihlášených družstev, což beru jako 

velice krásný výsledek.

V září 2013 jsem absolvoval tréninkovou ukáz-

ku vedení přípravy dětí na stadiónu FK Slovan 

Liberec. Tak jsme začali vést tréninky podle 

fotbalových škol a zaměřili se hlavně na práci s 

míčem a obratnost dětí. To se začalo projevo-

vat hlavně při turnaji straších chlapců. Do tré-

ninkových jednotek jsem sehnal, a snad tomu 

bude i na jaře, druhého trenéra Petra Super-

náta, který vede ročník 

2007. Vzhledem k tomu, 

že již máme celkem pat-

náct dětí, je druhý trenér 

potřeba. Tímto bych mu 

chtěl velice poděkovat za 

pomoc.

Za podpory SK Zásada, 

Hygotrend s.r.o a spol. 

Texo plus jsme chlapcům 

mohli předat tréninko-

vé soupravy, ve kterých 

jezdí na fotbalové turna-

je, a již vypadáme jako 

profesionální tým. S pra-

videlností připravujeme 

dětem vždy po ukončení 

sezóny fotbalovou rozlučku na hřišti v Zása-

dě a nebylo tomu ani jinak po podzimní části. 

Děti dostaly dort, sladkosti a tradiční párek 

v rohlíku a hlavně šampusy, které vyhrály na 

turnajích.

V zimní části budeme využívat prostory školní 

tělocvičny, kde budeme trénovat vždy v pátek 

od 15:30 do 16:30. Máme naplánováno celkem 

16 halových turnajů od prosince 2013 do břez-

na 2014.

Na závěr bych rád poděkoval všem rodičům za 

dopravu dětí na turnaje. Bez této pomoci by 

bylo vše o dost komplikovanější. Děkuji také 

společnostem Hygotrend s.r.o, Texo plus , ZŠ 

Zásada a SK Zásada a panu Václavu Lubasovi 

za perfektně připravené podmínky pro tréno-

vaní a voňavé dresy na jednotlivé turnaje.

Všem přejme krásné a pohodové prožití vá-

nočních svátků a šťastný vstup do roku 2014.

Trenéři: Petr Fišer a Petr Supernát

(Foto: archiv - trenéři)
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Fotbalisté na podzim nezaháleli 

Fotbalově se druhá polovina podzimní části 

sezóny povedla na výbornou. Nutno uvést, že 

v první části přiřkl los zásadskému áčku těžké 

soupeře, kteří budou mít ambice hrát o příčky 

nejvyšší, kdežto ve druhé polovině se střetlo se 

soupeři, které by mělo porážet. Povedla se tak 

série pěti vydařených utkání v řadě, kdy Zásada 

bodovala naplno. Díky této sérii vítězství se po 

podzimní části drží na průběžném 6 místě ze 

14ti účastníků I.B třídy Libereckého kraje s 21 

body. Mínusem je určitě pasivní skóre 29:35. 

Pokud by se dařilo takto i na jaře, jistě by v klu-

bu po skončení ročníku zavládla spokojenost. 

Cílem je určitě udržet kádr pohromadě a schá-

zet se nejenom k mistrovským utkáním, ale i 

tréninkům tak, aby všichni včetně diváků měli 

z fotbalu v Zásadě radost. Zásadské B mužstvo 

si v průběhu podzimu zkusilo návrat do okres-

ního přeboru, kde zatím hraje o záchranu. V 

9ti utkáních se mu podařilo jen dvakrát napl-

no bodovat a zatím se drží na 8 místě z 10ti 

účastníků se skóre 12:26. Pozitivem je jistě za-

pojení několika nových či staronových hráčů.

Před nástupem zimy se také podařilo v areálu 

hřiště připravit zázemí pro kluziště v podobě 

opěrné zdi, nového schodiště a zázemí pro 

bruslaře. Dále se také podařilo dodělat dva 

nové sloupy osvětlení spodního hřiště, které 

bylo potřebné pro zimní provoz, kdy se nestíhá 

trénovat za denního světla.

První a již tradiční zimní akcí v areálu byl 

již 6. ročník Zabíjačky, která se uskutečni-

la 30.11.2013. Do konce roku se chystá ještě 

předsilvestr s kapelou Roxette revival a to na 

pátek 27.12.2013. Začátkem roku se můžete 

těšit jak na tradiční akce Zásadská pralyže, ho-

kejový turnaj, tak novinku v podobě závodů 

psích spřežení Zásadský mid, který se uskuteč-

ní 18.-19.1.2014. Pro více informací sledujte 

web www.fotbalzasada.cz.   

Milan Kopal

(Foto: archiv SK Zásada: Zásada A - Lučany) 

Co se dělo v Bonsai s.p.a.b.u. od září 2013

Naše nové posily v podobě studentů v nábo-

ru, kterých je letos celkem sedm, se pilně učily 

nové techniky, o kterých většina z nich nikdy 

před tím neslyšela. S našimi pokročilými stu-

denty jsme se 21. září zúčastnili jednodenního 

semináře karate pořádaného v Praze. Seminář 

vedl ing. Rachmy Soebajo, držitel 8. Danu v 

karate a prezident federace tradičního karate 

Fudokan.

 V měsíci řijnu, přesněji o víkendu 12. - 13. 

října, jsme dostali pozvánku a mohli jsme se 

zúčastnit dvoudenního semináře pod vedením 

prezidenta světové federace Fudokan Dr.  Ilja 

Jorga držitel 10. Danu karate. Dr.  Jorga jezdí 

do České republiky jednou ročně. Naše sdru-

žení zde bylo zastoupeno čtyřčlennou skupi-

nou: Matyáš Benešovský, Jan Němec, Klára 

Dušková a já. V sobotu dopoledne se konala 

první část semináře. Po obědě proběhl druhý 

ročník závodů karate Fudokan Cup. Toho-

to se zúčastnili i naši reprezentanti a všichni 

tři skončili na krásných druhých místech. Do 

sbírky jim přibyly další tři stříbrné medaile. Za 

výkon patří gratulace. 

Po skončení závodů jsme se jeli 

podívat do centra hlavního měs-

ta. Počasí nebylo moc hezké, ale 

nás to neodradilo. Chtěli jsme 

se podívat na Petřín. Lanovka 

byla mimo provoz a my museli 

kopec vyšlápnout pěšky. Výhled 

na večerní Prahu byl nádherný. 

Noc jsme strávili ve škole , kde 

se seminář konal.

Druhý den pokračoval semi-

nář. Dr.  Jorga se snažil předat 

své zkušenosti a znalosti velice 

poutavou formou. Při odjezdu 

z Prahy jsme se po cestě zasta-

vili ještě v Bakově nad Jizerou v 

občerstvení Letadlo. Zde jsme 

si mohli prohlédnout letadlo, vychutnat vý-

bornou zmrzlinu a kluci neodolali důkladné 

prohlídce zde přistavenému obrněnému trans-

portéru.

Na začatku listopadu v sobotu 2.11. jsme vy-

razili na další seminář karate v Praze pod ve-

dením ing. Rachmy Soebajo, držitel 8 Danu v 

karate a prezident federace tradičního kara-

te Fudokan. Vyjelo nás pět, Jakub Liška, Jan 

Němec, Matěj Sedláček, Míra Dušek a já. Na 

semináři jsme se dozvěděli další zajímavé po-

znatky z umění karate. Po skončení semináře 

jsme volný čas do odjezdu autobusu vyplnili 

výletem do staré Prahy. Metrem na stanici Ma-

lostranská a odtud jsme se prošli po nábřeží a 

po Karlově mostě.

Ve čtvrtek 14. listopadu jsme v tělocvičně ZŠ v 

Zásadě pořádali první zkoušky technické vy-

spělosti. Zkušební komisař byl Miroslav Du-

šek. Na zkoušky nastoupili tři studenti: Irena 

Hráchová, Lenka Burdová a Vítek Chlumecký. 

První jmenovaná skládala zkoušku na 9 kyu, 

tj. bílý pás, další dva na 8.kyu, tj. žlutý pás. 

Všichni se pilně připravovali a při zkouškách 

předvedli to nejlepší. Tomu také odpovídal vý-

sledek zkoušky: všichni úspěšně složili. Gratu-

lujeme a přejeme další úspěchy.

V úterý 19. listopadu jsme pořádali již šestý 

ročník klubového přeboru našeho sdružení. 

Začátek byl v 17.15 hodin. Na letošní ročník 

přijala pozvání jako čestný host ředitelka ob-

lastního spolku českého červeného kříže v Jab-

lonci nad Nisou p. Kateřina Havlová. Během 

přeboru mezi jednotlivými závodními disci-

plínami předváděli naši studenti nesoutěžní 

ukázky toho, co se během tréninků pilně učí. 

V závěrečné části se přistoupilo k celkovému 

vyhodnocení a ocenění závodníků. Medaile a 

poháry předávala závodníkům p. Havlová. K 

tomu ještě dostali dárky jednak z červeného 

kříže a jednak od naší kolegyně Ireny Hrácho-

vé. Za oboje děkujeme. Podle ohlasu rodičů a 

přítomných byly závody vydařené a přítomní 

byli spokojení, což je důležité.

V letošním roce byl vyhlášen již osmý ročník 

ankety Miss Sympatie pořádané evropskou 

unií bojových sportů ve spolupráci s Českou 

unií bojových umění a sport média marketing 

s.r.o. Za federaci tradičního karate Fudokan 

byla nominována členka našeho sdružení Klá-

ra Dušková, držitelka 5 kyu tj. modrého pásu. 

Na stránkách www.nocmistru.cz je vyvěšeno 

pořadí nominovaných účastnic jednotlivých 

federací. 

Na sobotu 30. listopadu byl naplánovaný se-

minář Ju-jutsu v Zásadě. Bude se konal pod 

vedením ing Ladislava Petráše držitele 8.danu 

v Ju-jutsu. Víkend byl ve znamení sebeobrany 

se zbraní i bez. Ale to až zase příště.

Miroslav Dušek

(Foto: archiv  Bonsai s.p.a.b.u., seminář ing.

Rachmy Soebajo 21.9.2013 Praha ) 



strana 7 www.za sada . c z

Číslo 4/2013 ZPRAVODAJ MĚSTYSE ZÁSADA    

Partnerství mezi Zásadou a Demouville získalo 
oficiální podobu
Dne 14. prosince 2013 byla na Úřadu městy-

se Zásada podepsána smlouva o partnerství 

mezi městysem Zásada a městem Demouville, 

které leží v severozápadní Francii v Norman-

dii. Znamená to, že po několika letech rozvoje 

přátelských vztahů zejména mezi rodinami a 

poté i na bázi starostů se obě obce rozhodly 

tyto vztahy završit právě podpisem smlouvy o 

partnerství. Smlouva ve francouzské jazykové 

verzi byla přitom podepsána 30. listopadu to-

hoto roku v Demouville.

Ke slavnostnímu podpisu došlo za přítomnos-

ti delegace občanů města Demouville v čele s 

panem starostou a předsedkyní výboru česko-

normandského přátelství, na české straně po-

depisovala smlouvu starostka městyse Zásada, 

člen Rady Libereckého kraje a náměstek hejt-

mana pan Josef Jadrný, senátor pan Jaroslav 

Zeman, zástupci vznikajícího výboru pro spo-

lupráci Zásada -  Demouville, ředitelka Masa-

rykovy základní školy v Zásadě a zástupci obcí 

Držkov a Loužnice.

Ke slavnostní atmosféře přispělo i odhalení 

pamětní desky připomínající datum podpisu 

smlouvy. Tuto pamětní desku si mohou naši 

občané prohlédnout v interiéru Úřadu městy-

se Zásada.

Program pro francouzskou delegaci byl zpest-

řen prohlídkou kaple sv. Prokopa a malým var-

hanním koncertem, účastí delegace na živém 

betlému, návštěvou rodinné fi rmy na výrobu 

bižuterie a prohlídkou základní školy, při níž 

se předvedli ve výborné pěvecké kondici žáci 

této školy. Připravena byla také návštěva Pra-

hy, jejímž hlavním tématem bylo přijetí na 

Velvyslanectví Francouzské republiky. Tohoto 

přijetí se účastnil osobně i pan velvyslanec.

Věřím, že navázání ofi ciálních vztahů s De-

mouville budou naši občané vnímat nejen jako 

významný krok obce k propagaci svých aktivit, 

ale především jako nabídku občanům a žákům 

školy zapojit se do této spolupráce jak formou 

společných akcí kulturních i sportovních, tak 

i osobně, neboť navštívit Francii a Normandii 

a pobývat týden v pohostinných  francouz-

skýchrodinách je úžasný zážitek. Mohu vás 

také ujistit, že s(ne)znalostí francouzštiny 

si nemusíme dělat starosti. Stačí, když se na 

oplátku budeme věnovat francouzské rodině 

u nás.

Na přípravě podpisu smlouvy se podíleli: sta-

rostka městysu Zásada paní Libuše Ducháč-

ková, zaměstnankyně Úřadu městyse Zásada 

paní Iva Smetáková a Jana Gloserová, za vý-

bor pro spolupráci paní Dagmar Marková, 

Jana Matěásková, Jarmila Delepine a pan Jiří 

Kozlovský, za Masarykovu základní školu ře-

ditelka školy paní Marie Navrátilová, vyučující 

této školy a personál školní kuchyně a dále pan 

Mirek Jakoubě. Poděkování patří také zastupi-

telům městyse Zásada za podporu této akci a 

pomoc při její realizaci a paní Haně Šimůnko-

vé a panu Bohumilu Žloutkovi ml.

Za výbor pro spolupráci Zásada – Demouville

Jiří Kozlovský

Krásné zpestření předvánočního času nás čekalo v sobotu před třetí adventní nedělí, kdy byl na kapelní louce k vidění živý 

betlém v podání folklórního souboru Šafrán z Jablonce nad Nisou, se kterým si mnozí z nás zazpívali vánoční písně a koledy.  

(Za fotografi i i souboru děkujeme manželům Václavíkovým ze souboru Šafrán.)
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Souhrn ze zápisů zasedání zastupitelstva 
Zastupitelstvo městyse Zásada schvaluje přijetí daru – 
nabytí pozemku pp.č.552 – zahrada o výměře 180 m2 
v k.ú. Zásada od dárce paní Jaromíry Bobkové.

Souhlas s vedením podzemního telekomunikačního 
vedení – Zbytky. Zastupitelstvo souhlasí s  nabídkou 
náhrady v hodnotě 25 000,- Kč.

Žádost o prořezání lip na kapelní louce. Paní starostka 
nechá vypracovat dendrologický posudek. Poté bude 
rozhodnuto na dalším zasedání zastupitelstva.

Kompostování v Plchově. Bude vybudováno dočasné 
úložiště bioodpadu. Realizaci zajistí místostarosta pan 
Martin Balatka. Pozemek bude oplocen, vytvořen pro-
vozní řád a určen člověk, který bude zajištovat provoz. 
Úložiště bude fungovat pouze pro občany Zásady.

Zastupitelstvo městyse rozhodlo o zpracování o podání 
žádosti o dotaci na realizaci akce „Základní škola
Zásada“ v rámci Programu obnovy venkova LK, dotační
titul 1. Celkové náklady 460 334,- Kč vč. DPH.
Zastupitelstvo rozhodlo o tom, že vlastní podíl
žadatele nepřesáhne 190 000,- Kč.
Zastupitelstvo souhlasí s žádostí na Krajskou správu
silnic o bezplatný převod části chodníků do vlastnictví
městyse Zásada.
Žádost o proplacení dvou přenosných fotbalových
branek. Městys tyto branky zaplatí. Budou využívány
převážně dětmi.
Kluziště – městysem zakoupena nová světla + finanční
prostředky na vybagrování základů pro novou šatnu.
Pan Prousek navrhl novou anonymní anketu ohledně 
spokojenosti se školou. 

Zastupitelstvo pověřilo zastupitele pana Prince a Ing. 
Havlíčkovou (členy školské rady) zorganizováním této 
akce.  
Informace o evalvaci školy – rodiče vyplnili v den tříd-
ních schůzek dotazníky. Školská rada zpracovala výsled-
ky. Zúčastnilo se 82 rodičů, 80,5% rodičů je spokojeno 
s klimatem ve škole a vývojem. 19,5% mělo výhrady 
a negativní postoj ke změnám ve škole. Výsledky jsou 
zveřejněny na webových stránkách Masarykovy základ-
ní školy i na webových stránkách městyse Zásada.

Kanalizační stoka A6 – zastupitelstvo souhlasí s kalkula-
cí ceny průzkumných a projektových prací, pokud budou 
obyvatelé souhlasit s připojením.

Zastupitelstvo městyse Zásada souhlasí s uspořádáním 
závodů psích spřežení 18.1.2014.

Informace
občanům
Poplatky za svoz 
komunálního odpadu 
2014
týdenní svoz: 
1.275,- Kč/pololetně
2.550,- Kč/ročně /
popelnice 110/120 litrů/
čtrnáctidenní: 925,- Kč/
pololetně 1.850,- Kč/ročně /
popelnice 110/120 litrů/
kombinovaný: 1.075,- Kč/pololetně
svoz léto/zima 2.150,- Kč/ročně /
popelnice 110/120 litrů/
malá popelnice 525,-Kč/pololetně
1.050,-Kč/ročně 
popelnice 60 l – 1x za 14 dní
týdenní svoz: 2.400,- Kč/pololetně
4.800,- Kč/ročně /

popelnice 240 litrů/
rekreační režim: 625,- Kč/pololetně
svoz duben-září týdně 1.250,- Kč/ročně /
popelnice 110/120 litrů/
poplatek 550,- Kč/ročně /bez popelnice/
pytle TKO s logem 60,- Kč
MODRÁ a ČERNÁ / vyvážení 1x za týden/
ZELENÁ / vyvážení sudý týden 1x za 14 dní/
HNĚDÁ / vyvážení lichý týden 1x za 14 dní/
Poplatek za jednoho psa: 200 Kč, další pes: 
400 Kč

Svoz komunálního odpadu o svátcích
Svoz 25.12.2013  proběhne

Svoz 1.1.2013 nebude - proběhne 2.1.2014

Vánoční přání od zaměstnanců ÚM Zásada a obecního zastupitelstva
Slovo starostky: Co se nám v 
letošním roce povedlo?
1 Jedna větev místní kanalizace
2 Oprava místních komunikací
3 Nový žlab s krytem a novým asfaltem  na obecní cestě 
 p.č. 350/47
4 Dětské hřiště na kapelní louce
5 tři nová parkovací místa u mateřské školy
6 Nová chodbová okna, vyvložkování druhé části komínů
 v budově pošty
7 Nová okna na zdravotním středisku a na obecním úřadě
8 Přikoupena vánoční výzdoba (na sloupech el. Osvětlení)
9 Přikoupeno osvětlení na kluziště v areálu SK Zásada

Městys Zásada také přál v dalším rozvoji místní fotbalové 
organizaci. Přikoupil 2 přenosné fotbalové branky v hodnotě 
52000,- Kč. Městys se rovněž podílel na údržbě fotbalového 
areálu zapůjčením traktoru na sekání trávy. Spotřebovalo se 
90 litrů benzínu a cca 32 motohodin.

TERAPIE, PÁROVÉ KONZULTACE, KONZULTACE PO TELEFONU
Vážení a milý spoluobčané Zásady, 
dovolte mi vás informovat o nové službě v naší vesnici. Osobní terapie pro jednotlivce, párové konzulta-
ce pro dvě osoby, jež tvoří vztah (může být i rodič a dítě) a konzultace po telefonu v případě nedostat-
ku času či prostoru. V případě, že řešíte jakoukoliv životní situaci, v které se necítíte dobře nebo nevíte, 
jak se k ní postavit. Tato služba je určena právě vám. 

Více informací naleznete na www.jitka-abrahamova.cz. 

Vážení spoluobčané, 

blíží se sváteční dny, na něž se těšíme, i když máme  

obavu, jestli všechno stihneme. Vánoční nákupy, úklid, 

pečení. Každý rok si říkáme, že to příště uděláme jinak, 

klidněji. Jakmile ovšem uslyšíme vánoční koledy, všech-

no je stejné jako minulé Vánoce. Těžko přesvědčovat, 

že čas, který věnujeme jeden druhému, svým milým, 

je víc než dvanáct druhů cukroví a dokonale uklizený 

byt.  Přeji vám, milí spoluobčané, přijemné sváteční dny, 

pohodu, klid a pevné zdraví po celý rok 2014.

Libuše Ducháčková. 

Ocenění pohlednic z dovolené
Vítězi soutěže o nejhezčí pohlednici z dovolené: 

Vojtěch Havlíček a Hana Svárovská.
Ceny předá paní starostka 23.12.2013

na ÚM Zásada.

Vánoční posezení „dříve narozených“ se 
koná 27. prosince 2013 od 16:00 hodin v 

kulturní místnosti ÚM Zásada.
 Srdečně Vás zve starostka

Libuše Ducháčková. 


